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Biserica noastră, Biserica Ortodoxă nu este lucru omenesc; este un aşezământ de Dumnezeu 

lucrat. Şi astăzi sărbătoreşte ziua ei de naştere. Pe faţada Catedralei Mitropolitane din Florina, a 

Sfântului Pantelimon, există un mozaic. Reprezintă Biserica în formă de corabie. Cârmaciul ei 

este Hristos. Ajutoare – apostolii şi clericii. Călători – toţi creştinii, iar vântul favorabil care 

umflă pânzele ei, este Sfântul Duh. Însă corabia Bisericii de-a lungul veacurilor adeseori pluteşte 

pe furtuna, care ridică valuri ale rătăcirii şi ale necredinţei. Împărţirile lăuntrice ale ereziilor şi ale 

schismelor, prigoanele din afară din partea închinătorilor la idoli şi a necredincioşilor, dar şi 

intervenţiile statului – considerat creştin – provoacă de-a lungul vremurilor naufragiu. O imagine 

în mic a unui astfel de naufragiu au trăit, de pildă, credincioşii din patria noastră la sfârşitul anilor 

80. Atunci s-a încercat slăbirea Bisericii printr-o nouă confiscare a averii ei mobiliare. Însă mai 

mare primejdie era ameninţarea autonomiei ei spirituale. Simpatiile şi antipatiile de partid au 

provocat în acele zile antipatie şi împărţire. Şi doar atunci? De multe ori se creează situaţii 

asemănătoare. Şi unii, care cred că Biserica trebuie să fie întotdeauna supusă faţă de stat, ne spun: 

Voi sunteţi cauzele tensiunii care apar în relaţiile dintre Biserică şi stat. Ne acuză că suntem 

vinovaţi pentru împărţire. Ce vom răspunde? Dar nu trebuie să răspundem noi. Astăzi răspunde 

Evanghelia. – Dar Evanghelia a fost scrisă cu 20 de secole înainte; cum răspunde unei chestiuni 

actuale?… Evanghelia este o carte veşnică. Este pentru toate generaţiile. Dă răspuns la toate 

problemele, dă şi acestei chestiuni. Ce răspunde Evanghelia de astăzi? Hristos era la Ierusalim în 

zilele marii Sărbători a Corturilor (celelalte două mari sărbători ale evreilor erau Paştele şi 

Cincizecimea). Sărbătoarea Corturilor o prăznuiau pentru a-şi aminti că 40 de ani în pustie, au 

trăit în corturi. Aşadar, în ultima zi a sărbătorii, Hristos a stat în mijloc, într-un loc, şi a vorbit 

poporului. A vorbit? Aţi fost atenţi la ce zice Evanghelia? Toate cuvintele au o importanţă. Nu 

spune doar „a vorbit”. Ce zice? „A strigat” (Ioan 7, 37). Ce înseamnă „a strigat”? A strigat din 

toată puterea Lui. Să audă asta unii, care se smintesc când episcopul sau predicatorul îşi ridică 

glasul. Precum mama strigă puternic când copilul ei este în pericol, precum găina când vede uliul 

că se năpusteşte asupra puilor ei scoate un ţipăt sfâşietor, aşa şi păstorul căruia îi pasă de turma 

lui, ridică glasul, strigă. Nu pentru lucruri mici, ci pentru folosul veşnic al sufletelor. Şi ce spunea  

 

  


